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دادس�تان کل کش�ور ب�ا اش�اره ب�ه عملکرد 
س�تادهاي مبارزه با مواد مخدر و قاچاق کالا و 
ارز آنه�ا را امامزاده هايي ب�دون معجزه خواند 
و گفت: س�تادي ک�ه رئيس جمه�ور رئيس آن 
اس�ت و اعضاي مؤثري در آن مي نش�ينند چه 
خروجي اي داش�ته اس�ت. اين مس�ئله نشان 
مي دهد يک ج�اي کار اي�راد دارد. ما گاهي در 
لفافه صحبت و ب�ه همديگر تع�ارف مي کنيم، 
ام�ا اينها ب�راي مملکت س�امتي نم�ي آورد.
به گزارش »جوان«، حجت الاسلام والمسلمين 
محمدجعفر منتظري، دادس��تان کل کشور در 
همايش رؤساي پليس آگاهي استان هاي کشور 
گفت: بايد در مبارزه ب��ا قاچاق کالا به هم افزايي 
بيش��تري بين ني��روي انتظامي و ق��وه قضائيه 
برسيم، چراکه بر اساس آخرين آمارها، وضعيت 
مبارزه با قاچاق کالاها وحشتناک است و تنها در 
سال 95 نزديک به 18 هزار ميليارد تومان کالاي 
قاچاق کشف شده، داش��ته ايم. منتظري عنوان 
کرد: ما از اين ستادهاي مبارزه با قاچاق  معجزه اي 
نديده ايم. نمي گويم ک��ه کار نمي کنند زيرا اين 
بي انصافي اس��ت، ولي ستادي که رئيس جمهور 
رئيس آن است و اعضاي مؤثري در آن مي نشينند 
چه خروجي اي داشته اس��ت. اين مسئله نشان 

مي دهد يک جاي کار ايراد دارد.
وقتي کالاهاي قاچاق مكش��وفه و غيرمكشوفه 
در نهايت سر از بازار درمي آورد و شرايط ميداني 

بازار نش��ان مي دهد قاچ��اق بازار را برداش��ته، 
انتقادها به مبارزه با اين معض��ل اقتصاد برانداز 
طبيعي اس��ت که بالا بگيرد، به طوري که امروز 
مردم خواستار مكلف شدن يک نهاد مسئول در 
مبارزه با قاچاق هستند و به نظر مي رسد مبارزه 

ستادي به معضل قاچاق پاسخگو نيست.
 متأسفانه معضل قاچاق چه کالا و چه مواد مخدر 
ريشه در کم کاري هاي بخش دولت و مسئولان 
اين حوزه دارد و با وجودي که مبارزه کنندگان 
با معضلات فوق حتي ش��هيد هم مي دهند اما 
چون اين معضلات ريشه در سياستگذاري هاي 
غلط بخش هاي دولتي دارد، از اين رو مبارزه با 
معضلات فوق علاوه بر بعد اطلاعاتي و عملياتي 
بايد به حوزه سياس��تگذاري ها هم ورود کند و 
نمي شود به طور مثال پليس و نيروهاي اطلاعاتي 
در مقابله با مفاس��د قاچاق جانفش��اني کنند و 
سياس��تگذار به نوعي سياس��تگذاري کند که 

قاچاق مجدد توجيه اقتصادي داشته باشد. 
وی گفت: غيرقابل قبول است که امروزه شاهد 
اين مقدار کالاي قاچاق در کشور باشيم. آسيبي 
که ورود کالاي قاچاق به اقتصاد کشور و به عرصه 
توليد وارد مي کند، به مجموعه اقتصاد کش��ور 

ضربه مي زند و اين غير قابل قبول است. 
دادس��تان کل کش��ور تأکيد کرد: اين اتفاق در 
مسئله قاچاق مواد مخدر نيز وجود دارد. امروزه 
شاهد آثار س��وء مواد مخدر در جامعه و جوانان 

هستيم. اين اتفاق نشان مي دهد يک جاي کار 
مي لنگد، زيرا ما براي هر دو مسئله يعني مبارزه 
با قاچاق  کالا و نيز مواد مخدر، س��تاد در سطح 

کشور داريم. 
س��تاد به معني مجموعه اي از دست اندرکاران 
براي هم افزايي و تلاش براي حذف اين دو عنصر 

مضر سلامت جامعه است. 
حجت الاس��لام والمس��لمين منتظري در مورد 
اثرگذاري ستاد مبارزه با مواد مخدر و ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا در کش��ور، گفت: وقتي شاهد اين 
حجم کالاي قاچاق در بازار و مواد مخدر در کشور 
هستيم، نش��ان از ناکارآمدي اين دو ستاد دارد، 
البته تلاش اي��ن دو س��تاد را نمي توانيم ناديده 

بگيريم، اما واقعيت جامعه قابل انكار نيست. 
به گفته وي با وجود همه تأکيدات از سوي مقام 
معظم رهبري تا دولتمردان و مسئولان دستگاه 
قضايي و نيروي انتظامي، خروجي کار، خروجي 
قابل قبولي نيست و اراده و عزم جزم براي مبارزه 

با قاچاق کالا و مواد مخدر مورد انتظار است. 
دادستان کل کشور تصريح کرد: دستگاه قضايي 
گوشه اي از کار را عهده دار است که عبارت است 
از رسيدگي يا پيش��گيري اما دولت، گمرکات، 
وزارت اقتصاد، نيروي انتظامي و س��اير عوامل 
مؤثر را در اختيار دارد که بايد با قدرت بيش��تر 
وارد اين عرصه شود و اگر کمبود نيروي انساني 
و امكانات وجود دارد، در اي��ن زمينه بايد رو به 

جلو حرکت کرد. حجت الاس��لام والمس��لمين 
منتظري در خصوص عضويت ق��وه قضائيه در 
اين دو ستاد، گفت: در ستاد مبارزه با قاچاق مواد 
مخدر از دستگاه قضايي، رئيس سازمان زندان ها 
و دادس��تان کل حضور دارند. کار عمده مبارزه 
اقدامات اجرايي است و در دستگاه قضايي اقدام 
اجرايي نداريم. در مس��ئله مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز هم عمده کار در دس��ت دولت است، حتي 
رسيدگي به پرونده هاي قاچاق کالا و ارز هم در 
حوزه صلاحيت وزراي دادگستري و دولت است 
و قوه قضائيه در آن نقش��ي ندارد. به گفته وي، 
رسيدگي به پرونده بخش��ي از کالاهاي قاچاق 
سازمان دهي شده در حوزه وظايف قوه قضائيه 
است و در امر مبارزه با مواد مخدر هم قوه قضائيه 
مس��ئول انس��داد مرز ها و تعقي��ب قاچاقچيان 
نبوده و اين مسئله جزو وظايف دستگاه قضايي 

نيست. 
حجت الاسلام والمس��لمين منتظري در مورد 
وظيفه عمده دستگاه قضايي در زمينه برخورد با 
قاچاق کالا و مواد مخدر، اظهار داشت: مسئوليت 
ما رس��يدگي به پرونده هاي قضايي در اين باره 
اس��ت، اما قبل از اينكه بخواه��د اين امر تحقق 
پيدا کند و تبديل به پرونده ش��ود، بايد جلوي 
آن گرفته شود. نبايد بگذاريم قاچاق کالا و مواد 
مخدر محقق بشود که قوه قضائيه بخواهد ورود 

پيدا کند. 
دادس��تان کش��ور تأکيد کرد: اگر يک دستگاه 
مش��خص براي مبارزه با کالاي قاچ��اق و مواد 
مخدر داشتيم و بقيه دستگاه ها همكار آن بودند، 
اوضاع متفاوت بود. س��تادي که بايد با رياست 
رئيس محترم جمهور تش��كيل بشود، در دولت 
يازدهم چند بار با رياست و حضور رئيس محترم 
جمهور تشكيل شده اس��ت. اعتقاد نداريم يک 
دستگاه مسئوليت اين دو معضل را به عهده دارد 
و هر دستگاهي مسئول سهم خود است. بخشي 
از مشكلات به قانون برمي گردد، قانون نواقصي 

دارد که بايد رفع نقص شود.
   رئي�س جمهور در چند جلس�ه س�تا د 

مبارزه با قاچاق حضور داشته  است؟
از س��وي ديگر محمد دهقان نماين��ده مجلس با 
اشاره به اينكه آمارها نش��ان دهنده کاهش حجم 
قاچاق کالا و ارز به کشور است، گفت: سايتي وجود 
دارد که آمار دقيق صادرات کش��ورها ب��ه ايران را 
نشان مي دهد که با آمارهاي ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز تناقض 10 ميليارد دلاري دارد. او با اين 
پرس��ش که رئيس جمهور در مدت چهار س��ال 
قبل چندبار در جلسات س��تاد قاچاق کالا و ارز 
ش��رکت کرد، گفت: هدف همه ما اين است که 
جلوي ورود قاچاق کالا به کشور گرفته شود که 
متأس��فانه قانون آنطور که شايسته بود اجرايي 
نشد، اگرچه بايد اذعان داشت شرايط نسبت به 

قبل بهتر شده است.

 مهران  ابراهيميان

ضعف در نظ�ارت و برخ�ورداري ع�ده اي از 
رانت ه�اي اطاعات�ي و ارتباطات�ي در بازار 
س�رمايه اي�ران اختال ج�دي ايج�اد کرده 
اس�ت، به ط�وري ک�ه در دوره رکود ب�ازار و 
توقف طولاني مدت بس�ياري از نمادها اهالي 
تالار شيش�ه اي مي گوين�د ع�ده اي دلال و 
س�فته باز  حرفه اي و قه�ار چگون�ه در بازار 
ب�ورس ب�ه دس�تکاري قيم�ت مي پردازن�د 
به دس�ت مي آورن�د.  و س�ودهاي کان 
اگر افزايش بهاي س��هام يک بنگاه براس��اس ارزش 
ذاتي يک سهم نباش��د و حاشيه سازي و جو رواني و 
اطلاعات غلط و پمپاژ مصنوعي پول براي س��اخت 
موقتي تقاضاي کاذب باشد، قطعاً با خروج سفته بازان 
در اوج قيم��ت، گروهي که براس��اس اين جو رواني 
مصنوعي اقدام به خريد س��هام در ب��ورس کرده اند 
متضرر مي شوند زيرا با خروج سفته بازان سهم نزول 
مي کند و سفته بازان قهار به بهاي از دست رفتن ساير 

سرمايه گذاران در بورس سود کسب مي کنند. 
اگر دست سفته بازان قهار را در بازار سرمايه باز 
بگذاريم نتيجه آن مي شود که عده اي سهامدار 
هميشه در بورس سرمايه خود را به اين افراد دلال 
و سفته باز که امروز متأسفانه ردپاي همكاري اين 
افراد در عمده جهش هاي بي منطق سهام برخي 
از شرکت هاي بورسي و فرابورسي ديده مي شود، 
مي بازند و با توجه به حيات مكرر سفته بازان در 
هر دوره اي اين سؤال مطرح مي شود که چرا ناظر 
بازار عليه برخي سفته بازان تا کنون اقدام قضايي 

نكرده است، زين پس ورود ساير نهادهاي نظارتي 
به اين حوزه ضرورت جدي دارد. 

رانت فرآيندي است که طي آن يک فرد يا گروه 
صاحب اطلاعات، فرصت ها و امتيازهايي شوند 
که ديگران از آن بي بهره اند و با سوءاس��تفاده از 
اين فرصت ها و اطلاعات ب��ه ثروت هاي مالي و 
موقعيت هاي اجتماعي دس��ت يابن��د. رانت در 
واقع سود غيرمتعارفي اس��ت که بدون زحمت 
و تلاش تنها به دليل برخ��ورداري از اطلاعات و 
موقعيت به دس��ت مي آيد. رانت اطلاعاتي يكي 

از شقوق رانت خواري اس��ت که عده اي از طريق 
دستيابي زودرس به اطلاعات گوناگون در زمينه 

سرمايه گذاري سودهاي کلاني مي برند. 
در اين بين افراد سودجو و طماع که اغلب وابسته 
به کانون هاي ثروت و قدرت هستند از طريق زد 
و بندهاي مال��ي و خريد و ف��روش اطلاعات، به 
اطلاعات محرمانه شرکت ها و دولت ها که هنوز 
منتشر و رسانه اي نشده دست مي يابند و به راحتي 
مي توانند اين اطلاعات را به ديگران بفروشند يا با 

جهت دهي سرمايه خود سود هنگفتي ببرند. 

يكي ديگر از فسادهاي درون بورس رانت خواري 
و تخلفات کارگزاران بورس است. کارگزاران در 
واقع مشاوران فروش س��هام هستند که خريد و 
فروش سهام در بورس از طريق کارگزار صورت 
مي گيرد. اين افراد از هر حربه و فريبي استفاده 
مي کنند تا مش��تري به دس��ت بياورند و اکثراً 
بهترين سهام شرکت ها را به سرمايه داران بزرگ 
مي فروشند تا به س��رمايه داران خرد، زيرا سود 
بيشتري عايد آنها مي شود. يک کارشناس بازار 
س��رمايه در گفت وگو با اقتصاد آنلاين در پاسخ 
به اينكه چرا در فصل مجامع امس��ال خبري از 
ورود و خروج پر تحرک سهامداران در نماد هاي 
معاملاتي نيس��ت، گفت: علت اين پديده را بايد 
در ساختار ضعيف و ناکارآمد بازار سرمايه ايران 
جس��ت وجو کرد، در اين بازار هم��واره يک عده 
از رانت اطلاعاتي برخوردار بوده و هس��تند، اين 
عده در سال هايي که پيش بيني سود شرکت ها 
به صورت عمدي پايين اعلام شده بود وبا علم و 
اطلاع از اين پنهانكاري در فصل مجامع با خريد 
سهام اين ش��رکت ها ظرف مدت اندکي دونوع 
سود به جيب مي زدند. آنطور که سلامي يادآور 
شد، البته در بعضي موارد اين عمل با دستكاري 
قيمت نيز همراه مي شد و خريداران بيچاره که با 
تلاش بس��يار و انتظار در صف خريد ايجاد شده 
ناشي از قانون سهام شناور آزاد و سقف افزايش 
قيمت اين سهام را با قيمت هاي متورم خريداري 

کرده بودند، با زيان هنگفتي مواجه مي شدند.

معاون وزير سابق کاربا    اشتغال
انتق�اد ب�ه آمارهاي 
اعام ش�ده در حوزه اش�تغال گف�ت: اين گونه 
اضافه شدن به آمار تعداد ش�اغان غيرممکن 
است، زيرا نمي توان به يکباره يک ميليون به آمار 
ش�اغان اضافه ک�رد، اي�ن در حالي اس�ت که 
آمارهاي سرمايه گذاري اين امر را تأييد نمي کند. 
علي اکبر لبافي معاون سابق وزير کار در گفت وگو 
با »نس��يم آنلاي��ن« در واکنش به اضافه ش��دن 
يک ميليون نفر به آمار ش��اغلان فصل بهار اظهار 
کرد: اينگونه اضافه ش��دن به آمار تعداد ش��اغلان 
غير ممكن اس��ت، زيرا در سه ماه نمي توان يكباره 
يک ميليون به آمار شاغلان اضافه کرد. وي افزود: 

همانطور که دولتمردان بارها اعلام کرده اند براي 
ايجاد هر شغل مقدار مشخصي سرمايه گذاري لازم 
است، بنابراين اگر قرار باشد به يكباره يک ميليون 
ش��غل در اقتصاد کشور ايجاد ش��ود، بايد سرمايه 
بسيار کلاني در اقتصاد کش��ور وارد شده باشد که 
با توجه به شرايط رکودي فعلي بسيار بعيد است. 
معاون وزير سابق کار با اشاره به رشد نرخ بيكاري 
در فصل بهار نسبت به فصل زمستان با مطرح کردن 
س��ؤالي در اين زمينه گفت: چگونه ممكن اس��ت، 

نرخ بيكاري فصل بهار نسبت به فصل زمستان0/1 
درصد افزايش پيدا کند، ام��ا يک ميليون به تعداد 
ش��اغلان اضافه ش��ود؟ اين دو مس��ئله با يكديگر 

تناقض جدي دارند. 
مع��اون وزير س��ابق کار خاطرنش��ان ک��رد: بهتر 
اس��ت مرکز آمار در خصوص اضافه شدن يک باره 
يک ميليون نفر به تعداد ش��اغلان و همزماني آن با 
افزايش نرخ بيكاري توضي��ح دقيقي را ارائه کند تا 
شبهات برطرف شود. لبافي در خصوص آمار 700 

هزار شغل ايجاد شده در فصل بهار که رئيس جمهور 
در اجلاس قوه قضائيه مطرح کرد هم گفت: اين آمار 
هم غير ممكن است و شايد تنها بتوان ايجاد 700 
هزار شغل براي کل س��ال را پذيرفت نه يک فصل 
را بنابراين بايد ديد مش��اوران آقاي رئيس جمهور 
اين آمار را چگونه تهيه کرده اند. گفتني اس��ت روز 
سه ش��نبه مرکز آمار در گزارشي از وضعيت ايجاد 
شغل در فصل بهار اعلام کرد که تعداد شاغلان 23 
ميليون و 300 هزار نفر است در حالي که در فصل 
بهار اين آم��ار را 22 ميليون 300 ه��زار نفر اعلام 
کرده بود، بنابراين بنابرادع��اي عجيب مرکز آمار 
تنها در فصل بهار يک ميليون نفر به تعداد شاغلان 

کشور اضافه شده است.

مماشات با سفته بازان قهار و دستکاری کنندگان قيمت ها پايان يابد  

چهکسانیدربورستهراندرروزروشنجیبمردمرامیزنند؟

واکنش معاون سابق وزير کار به ادعاي دولت يازدهم  

ايجاديكمیلیونشغلدر3ماهغیرممكناست

تضعيف بانك هاي قانونمدار به جاي 
برخورد با بدهكاران بزرگ !  )بخش پاياني( 

در قسمت قبلي يادداشت اش��اره کرديم که درگيري منافع بدهكاران 
بزرگ حقيق��ي و حقوقي اع��م از دولت باعث ش��ده تا ب��ا اين عوامل 
قفل کننده بانک ها برخورد قهري نش��ود و تمايلي به ارجاع اين دست 
پرونده ها به قوه قضائيه وجود نداشته باشد. همچنين اشاره کرديم که 
بعيد است سود هاي موهومي ناش��ي از تغيير حالت پول هاي سوخت 
شده و معوق وصول شود و دير يا زود بالاخره آنها از سرفصل دارايي ها به 

سرفصل منابع معوق و سوخت شده جابه جا خواهد شد. 
 ام��ا در ادامه ب��ه روش ه��اي ترجيحي بانک ه��ا به جاي برخ��ورد با 
دانه درشت ها اشاره خواهيم کرد که در ذيل سه روش عمده آن مي آيد. 
روش هاي ترجيحي که در چند سال اخير از آنها رونمايي شده و تلاش 
بانک مرکزي را تعيين نرخ نيز ناکام گذاشته است، مي توان در سه روش 

ذيل محتمل دانست: 
1- نفوذ بدهکاران دانه درش�ت در تصميم س�ازي: وقتي سطح 
نظارت در بازار پولي – بانكي همراه با مماش��ات و رودربايستي باشد و 
اجازه برخورد قانوني در مراجع قضايي داده نشود، بدهكاران بزرگ به 
خود اين اجازه را مي دهند که در روند تصميم سازي چه از راه قوه مقننه 
يا چه از طريق نفوذ در شبكه بانكي و تعيين هيئت مديره بانک ها اهداف 
خود را دنبال  کنند. سابقه نفوذ دانه درشت ها در قوه مجريه را مي توان 
در جريان پرونده ش��هرام جزايري ويا هنگام ساماندهي مؤسسه مالي 
» ج« در غرب کشور را در رسانه هاي آن دوران دنبال کرد، نمونه تعيين 
هيئت مديره و مديرعامل نيز در جريان پرونده هاي دو سال اخير و بانک 
»س« است که دادستان تهران در خصوص آخرين وضعيت پرونده اش 
گفته ب��ود: »بدهكاران کلان، مديران ش��عب و هيئت مدي��ره بانک را 
تعيين مي کردند که برخي از آنها داراي پرونده در دادسراي اقتصادي 
نيز مي باش��ند«، لذا اين روش و پديده تا بروز بح��ران ادامه مي يابد و 
آنگاه دودش به چشم همه مردم خواهد رفت و هزينه آن را همه مردم، 

سپرده گذاران، سرمايه گذاران و... خواهند پرداخت. 
2- تخليه س�پرده ها از بانک هاي قانونم�دار:  روش ديگري که 
بانک هاي با معوقات بالا به جاي برخورد با دانه درشت هاي بدهكار اتخاذ 
کرده اند، عدول از دس��تور العمل هاي بانكي در رعايت نرخ سود است. 
نرخ سود به خصوص در اين سال ها با فاصله زياد از تورم به حيات خود 
ادامه داده و سرپيچي از دستورالعمل نرخ سود از يک سو موجب رکود 
شده و از سوي ديگر منجر به تخليه سرمايه ها و سپرده هاي بانک ها و 
مؤسسات قانونمدار شده اس��ت. نكته جالب در اعطاي نرخ سود بالاتر 
روش هايي است که بانک ها ي خاطي اختراع مي کنند که مهم ترين آنها 
تأسيس صندوق هاي سرمايه گذاري است؛ صندوق هايي که علي القاعده 
بايد در جهت تقويت بازارهاي مالي باشد اما در عمل با سپرده گذاري ها 
و روش هاي پيچيده خود به عامل مهمي در قفل کردن منابع بانک ها 
بدل ش��ده اند و عجيب اس��ت که در اين باره ني��ز اراده اي جدي براي 
برخورد هاي محكم در جه��ت قانونمدار کردن آنها وجود نداش��ته و 

تغييري هم در قوانين قابل مشاهده نيست. 
3- جابه جايي منابع با شايعه: روش سومي که اگر چه ادله قطعي 
براي دليل يا مقصر بودن عوامل آن وجود ندارد و نمي توان انگشت اتهام 
را به سوي شخص يا نهاد خاصي نشانه رفت اما در ماه هاي اخير رخ داده، 
بحث جابه جايي منابع بانكي اس��ت که با تعلل غيرعامدانه يا عامدانه 
بانک مرکزي و اظهارات برخي افراد رقم خ��ورد. در حالي که برخي از 
بانک ها براي تأمين تراز روزانه خود مجبور بودند تا از مؤسسات، بانک ها 
و از روش مبادلات بين بانكي تأمين اعتبار کنند، ناگهان با يک شايعه 
ترکيبي مبني بر ادغام چند مؤسسه و بانک هزاران ميليارد تومان منابع 
از آنها به سوي بانک هايي روانه شد که نام دولتي را به يدک مي کشيدند 

ولي مشكلات جدي اي داشتند. 
ش��نيده ها حاکي اس��ت در حالي که بان��ک » م« در بانک هاي ديگر 
سپرده گذاري مي کرد و از پش��توانه نهادهاي قوي برخوردار بوده و به 
همين دلايل در حوزه اقتصاد مقاومتي نيز فعاليت هاي چش��مگيري 
انجام داده و نيز وضعيت مناسبي به لحاظ عمليات قانوني بانكي داشته 
و در بين 10 بانک اول کشور به شمار مي رفت، تنها با يک شايعه ادغام 
و تأخير در اعلام نام وي در ليست بانک مرکزي هزاران ميليارد خروج 
سرمايه داشته و لابد اين سرمايه ها نيز به سوي بانک هاي دولتي روانه 

شده است. 
اين اقدام اگر چه با ورود ديرهنگام مس��ئولان نظارتي بانک مرکزي و 
افزودن نام بانک در ليست مورد تأييد بانک مرکزي رفع شد اما بخشي 
از سپرده گذارانش را تنها به دليل شايعه اي نادرست و تأخير در انجام 
وظيفه مسئولان بانک مرکزي به طور موقت از دست داده و متأسفانه 
سرمايه هاي س��پرده گذاران به س��مت بانک هايي رفته که بيشترين 
معوقات را دارند زيرا برخلاف تصور عامه که بانک هاي دولتي را محلي 
امن براي سپرده گذاري مي دانند اما حجم عظيمي از معوقات متعلق 
به آنهاس��ت. به هر روي با توجه به مطالب پيش گفته به نظر مي رسد 
روش هاي جايگزين��ي در برخورد با دانه درش��ت هاي بدهكار اگر چه 
مانند مسكن درد را به طور موقت التيام مي بخشد اما آنچه مسلم است 
اينكه درمان سيستم بانكي نيست و رئيس کل بانک مرکزي جديد در 
دولت يازدهم بايد براي بهبود شرايط بازار پولي – بانكي روش منطقي 

و درمان قطعي را دنبال کند. 

نعمت زاده در حاشيه جلسه هيئت دولت:
 دولت بايد در هيئت مديره خودرو سازي ها

حداقل يك کرسی داشته باشد
وزير صنع�ت، معدن و تج�ارت گفت: اصراري به داش�تن س�هام 
در صنع�ت خودرو س�ازي نداريم، ام�ا حضورم�ان در اين صنعت 
در راس�تاي اج�راي سياس�ت هاي عموم�ي دولت مفيد اس�ت. 
به گزارش ايسنا، محمدرضا نعمت زاده در حاشيه جلسه ديروز هيئت 
دولت در ارتباط با واگذاري س��هام دولتي در صنعت خودرو س��ازي، 
اظهار کرد: طبق قانون اصل 44 در يكسري صنايع مهم و عمده کشور 
دستگاه هاي واگذارنده مي توانند تا 20 درصد از سهم را در اختيار داشته 
باشند، در بدو شروع دولت س��هام سازمان گسترش و نوسازي که يک 
سازمان دولتي و تحت پوشش دولت است، در دو خودرو سازي بزرگ 

20 درصد بود. 
وي ادامه داد: در سال 93 صحبت شد که بخشي از آن را مي شود واگذار 
کرد. آن زمان هم تقاضا ب��راي ثبت نام در بورس بالا ب��ود، بنابراين با 
تصويب دولت سهام دولت در ايران خودرو به حدود 14/5 درصد و در 
سايپا هم به حدود 17/5 درصد کاهش پيدا کرد، بنابراين سهم ها الان از 
20 درصد هم کمتر است و واقعاً در اين صنايع مردم سهامدار هستند. 
نعمت زاده افزود: يكسري دس��تگاه هاي عمومي هستند که از طريق 
بورس يا به ط��رق متفاوتي از طرف دول��ت قبل، واگذار ش��ده اند. ما 
فكر مي کنيم به خاطر اهميت خودرو که اغلب هم مورد س��ؤال است، 
داش��تن يک صندلي در هيئت مديره در اين دو ش��رکت مهم مفيد و 

ضروري است. 
وزير صنعت،  معدن و تجارت در همين راس��تا گف��ت: اما تعصبي هم 
نداريم که اين نهادها دولتي اداره ش��وند. هيچ سهام ممتاز ي هم در 
آنجا وجود ن��دارد. بالاخره مجم��ع عمومي و هيئت مديره هايش��ان 
هستند و تصويب مي کنند و در هر شرکت سازمان گسترش يک نفر 
به عنوان هيئت مديره دارد که در آنجا سياست هاي عمومي دولت را 

پيگيري مي کند.

وزير نيرو: 

 مشكلي در منابع آبي نداريم
اما مصرف بهينه بايد فرهنگ شود

وزي�ر نيرو گف�ت: م�ا نيازمند هس�تيم تا م�ردم در مص�رف آب 
صرفه جويي کنند، اما در حال حاضر مشکل خاصي نيست اما اشاعه 
مصرف بهينه آب وظيفه همه مردم است. اگر ما بين 5 تا 10 درصد 
صرفه جويي در مصرف آب داشته باشيم مطمئناً در هيچ منطقه اي 
از کش�ور ش�اهد قطعي يا نوبت بن�دي آب و ب�رق نخواهيم بود.

به گزارش، حميد چيت چيان وزير نيرو اظهارداشت: مصوبه 9 فروردين 
خوزستان براي حل مشكل ريزگردها بود، اما تصميماتي هم در ارتباط 

با حوزه هاي آب و برق گرفته شد. 
وزير نيرو يادآورش��د: در بعضي از رس��انه ها يا ش��بكه هاي اجتماعي 
اطلاعات غلطي درباره موضوع کمبود برق و آب ديده مي شود، واقعيت 
اين است که ما در خوزستان هيچ گاه نوبت بندي آب نداشتيم. هيچ گاه 
قطعي برق بالاتر از دو ساعت نداش��تيم. وي ادامه داد: در حال حاضر 
صنعت آب و برق با شرايط بسيار خوب خدمات مدنظر را به مردم ارائه 
مي دهد. واقعيت اين است که ما با دو مسئله مواجه شده ايم؛ يكي گرماي 
بيش از حد که در راستاي آن مصارف مردم افزايش پيدا مي کند و دوم 

افزايش مصرف برق که فراتر از پيش بيني ها بوده است. 
چيت چيان با بيان اينكه درخواست ما از مردم اين است که در يک ماه 
آينده صنعت نيرو را حمايت کرده و مقدار مصرف خود را کنترل کنند، 
ادامه داد: ممكن است حوادثي پيش بيايد، ممكن است در يک گرماي 
فوق العاده پس��ت برقي بسوزد و يک يا دو س��اعت برق قطع شود. اين 
حوادث هميشه در شبكه ها وجود دارد، اما قطع به دليل کمبود تا الان 

پيش نيامده است. اميدواريم بعد از اين هم پيش نيايد. 
----------------------------------------------------- 

مقام مسئول کارگري پيشنهاد داد
بخشنامه امنيت شغلي به قانون تبديل شود 

يک فع�ال کارگري اق�دام وزارت کار در راه اندازي س�امانه جامع 
تنظيم روابط کار براي نظارت ب�ر قراردادهاي کار را گام مؤثري در 
جهت حفظ امنيت شغلي کارگران دانست و تأکيد کرد که بخشنامه 
امنيت ش�غلي بايد از مجراي قانون بگذرد و ضمانت اجرايي پيدا 
کند تا مثل بعضي دس�تورالعمل ها ظرف 4۸ س�اعت لغو نش�ود. 
فتح الله بيات در گفت وگو با ايسنا، اظهار کرد: معاونت روابط کار وزارت 
کار در حال تدوين و تهيه آيين نامه اي براي اصلاح تبصره يک ماده 7 
قانون کار است که در صورت نهايي شدن، در امنيت شغلي کارگران 

راهگشا و مؤثر خواهد بود. 
وي ادامه داد: از مجلس شش��م به بعد تلاش گروه ه��اي کارگري اين 
بوده که موضوع قراردادهاي موقت کار ساماندهي شود ولي متأسفانه 
عدم همكاري  و بي مهري ها در آن دوره موجب شد تا نتوانيم اين طرح 
را ساماندهي کنيم. در حال حاضر اقدام وزارت کار براي ايجاد سامانه 
تنظيم روابط کار و نظارت و ساماندهي قراردادهاي کار را به فال نيک 
مي گيريم. رئي��س اتحاديه کارگران ق��راردادي و پيماني با اش��اره به 
بخشنامه امنيت شغلي همراه با سرمايه گذاري که از سوي وزير کار در 
سال گذشته ابلاغ شد، گفت: اين بخشنامه در جهت تأمين امنيت شغلي 

کارگران است ولي بايد به قانون تبديل شود تا قابل اجرا شود. 
به گفته وي تبصره يک ماده 7 قانون کار سال هاست بلاتكليف مانده و 
بايد در مجلس به رأي گذاشته و تبديل به قانون شود تا ضمانت اجرايي 
پيدا کند. بيات در عين حال درخواس��ت دولت براي اس��ترداد لايحه 
اصلاح قانون کار از مجلس را مورد اشاره قرار داد و گفت: دکتر روحاني 
قبل از انتخابات قولش را به کارگران داده بود و فعالان و مقامات کارگري 
هم رايزني هايي در اين خصوص با وزارت کار داش��تند، خرسنديم که 
رئيس جمهور به وعده قبل از انتخابات خود عمل کرد و اميدواري براي 

تحقق مطالبات کارگران را به وجود آورد. 
گفتني اس��ت 90 درصد قراردادهاي کارگري در کشور موقت است و 

بنيانگذار قراردادهاي موقت کارگري در ايران دولت سازندگي بود.

دادستان کل: اين ستاد ها امامزاده هاي بي معجزه اند!

 حل معماي
 رابطه تورم، توليد، واردات و تقاضا 

بر اساس گزارش ميداني انجام شده، در ش��رايطي که تقاضاي کلان 
جامعه روند کاهش��ي خود را دنبال مي کند، واردات در حال افزايش 
است و اين در شرايطي است که تورم نيز چشم انداز کاهش خود را از 
دست داده است. قاعدتاً در شرايطي که تقاضا روند کاهشي دارد بايد 
شاهد عدم افزايش واردات باشيم، حال چگونه مي توان اين شرايط را 
توضيح داد؟ تقاضا بي ارتباط با تورم است يعني تصور عمومي که علت 
کاهش تقاضا تورم است و تورم عامل کاهش قدرت خريد مردم شده 
است، به نظر از آن جهت درست نيست که علت ديگري براي اين امر 
وجود دارد و آن علت عدم امكان اشتغال پويا در سيستم جذب تقاضا 

در اقتصاد ايران است. 
 عدم پويايي طرف عرضه در کنار عدم توان دولت براي جذب نيروي 
کار سبب شده است پويايي طرف تقاضا وجود نداشته باشد. در صورتي 
که پويايي طرف تقاضا وجود داشته باشد، افزايش قيمت ها نمي تواند 
نقش عليتي کامل به عنوان کاهش قدرت خريد مردم ايفا کند. تورم 
در اقتصاد اي��ران انعكاس ع��دم پويايي طرف عرضه اس��ت. بنابراين 
مي توان گفت که تورم و کاه��ش قدرت خريد مردم ه��ر دو در ذات 
طرف عرضه اي قرار گرفته است که به علت عدم حمايت هايي از جنس 
حمايت هايي که دولت امريكا براي بخش هاي خصوصي خود جهت 
پويا شدن، نوآور بودن و ماندن و ... انجام مي دهند، در ماهيت غيرپويا 
باقي مانده است. واردات معلول سودجويي و اهداف اقتصادي صاحبان 

اين عملكرد است. 
واردات چي ها افزايش قيمت را فرصتي براي خود مي دانند و اين گونه 
که آمار ها نشان مي دهد کاهش تقاضايي که در ذات عدم پويايي طرف 
عرضه و عدم امكان دولت براي زير چتر گرفتن قشر هاي بيشتر مردم 
است، نقش��ي براي کاهش قيمت ها نداشته و منجر به کاهش ظرفيت 
توليد در عين باقي ماندن قيمت توليد در همان سطح قبلي و افزايش 
واردات مي ش��ود. به عبارت ديگ��ر واردات زماني کاه��ش مي يابد که 
قيمت ها کاهش يابد. قيمت ها زماني کاهش مي يابد که رکود به معناي 
تعطيلي واحدهاي توليدي فرا رس��د. زماني که قيمت ها به علت بقاي 
توليد ولو در سطح پايين باقي مانده شده باشد، واردات چي ها در ميدان 
باقي خواهند ماند و گروه هدف خود را کارمنداني که در زير چتر دولت 
هستند قرار داده و در ميدان رقابت با توليد کنندگان ميدان خالي کرده 

بازار را پر خواهند کرد. 

 محمد شهاب
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